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ΑΦΙΕΡΩΜΑκυριακάτικη δημοκρατία

ΑΝΑΓΚΗ ΓΙΑ ΑΜΕΣΑ ΔΙΑΡΘΡΩΤΙΚΑ ΜΕΤΡΑ ΣΤΟ ΦΑΡΜΑΚΟ
ΕΦΤΑΣΕ Η ΏΡΑ ΓΙΑ ΤΗ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΕΝΟΣ ΥΓΙΟΥΣ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ ΦΑΡΜΑΚΟΥ

ΣΤΟ ΠΡΟΣΚΗΝΙΟ επανέρ-
χεται  η ανάγκη για άμεση 
υλοποίηση των διαρθρω-
τικών μέτρων που κρίνο-
νται απαραίτητα για την 
εξυγίανση του στρεβλού 
πλαισίου στο χώρο του 
φαρμάκου. Μαζί με την 
προστασία της δημόσιας 
υγείας και τη διασφάλιση 
της επίτευξης των δημο-
σιονομικών στόχων που 
αφορούν στη φαρμακευ-
τική δαπάνη, η Πολιτεία 
οφείλει να εστιάσει στη 
βιωσιμότητα και στις προ-
οπτικές ανάπτυξης της εγ-
χώριας φαρμακοβιομηχα-
νίας, καθώς πρόκειται για 
έναν κλάδο που αδιαμφι-
σβήτητα διαδραματίζει κα-
θοριστικό ρόλο τόσο για 
το Σύστημα Υγείας όσο και 
για την Εθνική Οικονομία. 
Αντίθετα, τα τελευταία 
χρόνια, ενώ έχει εγκα-
ταλειφθεί κάθε προσπά-
θεια υλοποίησης πραγμα-
τικών διαρθρωτικών μέ-
τρων, εφαρμόζονται κα-
τά κόρον ρυθμίσεις με 
καθαρά εισπρακτικό χα-
ρακτήρα, οι οποίες στρε-
βλώνουν την αγορά φαρ-
μάκου και θέτουν σε κίν-
δυνο την ίδια την επιβίω-
ση των φαρμακευτικών 
εταιρειών. Χαρακτηριστι-
κό παράδειγμα είναι η επι-
βολή του clawback και του 

σμάτων κυμαίνεται μετα-
ξύ 50 και 200 ευρώ και η 
αντίστοιχη των Φαρμάκων 
Υψηλού Κόστους βρίσκε-
ται μεταξύ 100 και 4.000 
ευρώ ανάλογα με την θε-
ραπευτική τους κατηγορία.
Από την πλευρά της, η Ελ-
ληνική Φαρμακοβιομηχα-
νία τονίζει για μια ακόμη 
φορά την ανάγκη για άμε-
ση διόρθωση της τιμολο-
γιακής πολιτικής, προκει-
μένου να αποφευχθεί η 
εξαφάνιση των προσιτών 
φαρμάκων από την αγο-
ρά και ταυτόχρονα να μπο-
ρέσουν να επιβιώσουν οι 
ελληνικές εταιρείες που 
τα παράγουν, επισημαίνο-
ντας πως για να καταστεί 
αυτό δυνατό, η κατώτερη 
τιμή των γενοσήμων φαρ-
μάκων δεν μπορεί να είναι 
μικρότερη από 9 ευρώ.
Tα παραπάνω δείχνουν 
πόσο επιτακτική είναι η 
ανάγκη να μετακινηθεί 
άμεσα το βάρος της πολιτι-
κής φαρμάκου, από τα μέ-
τρα στενού δημοσιονομι-
κού χαρακτήρα, σε μέτρα 
με διαρθρωτικό πρόσημο, 
τα οποία είναι δυνατόν να 
αλλάξουν στην ουσία του 
το πλαίσιο της αγοράς και 
να αποβούν προς όφελος 
τόσο των ασθενών και των 
Tαμείων, όσο και των επι-
χειρήσεων που προσφέ-

rebate, τα οποία εκτιμάται 
πως φέτος θα ανέρθουν 
συνολικά σε ποσό άνω 
του 1 δις ευρώ. Συγκε-
κριμένα, το εξωνοσοκο-
μειακό clawback κατά το 
πρώτο εξάμηνο του 2016 
ανήλθε στα 216 εκατ. ευ-
ρώ και το νοσοκομεια-
κό στα 120 εκατ. ευρώ. Η 
εκτίμηση που υπάρχει για 
το σύνολο του έτους εί-
ναι πως εξωνοσοκομεια-
κό clawback και rebate θα 
αγγίξουν τα 790 εκατ. ευ-
ρώ και ταυτόχρονα το νο-
σοκομειακό clawback θα 
φτάσει τα 250 εκατ. ευρώ. 
Όπως γίνεται εύκολα αντι-
ληπτό, τα παραπάνω δεδο-
μένα καθιστούν μη ρεαλι-
στική την επιβίωση των 
φαρμακευτικών εταιρει-
ών στην ελληνική αγορά, 
καθώς η λειτουργία πολ-
λών ξένων και ελληνικών 
εταιρειών θα γίνει εν πολ-
λοίς ασύμφορη. Είναι ση-
μαντικό, πως και ο ίδιος 
ο Υπουργός Υγείας, κ. Αν-
δρέας Ξανθός, δήλωσε στο 
πρόσφατο Athens Health 
Forum 2016, ότι η σταδι-
ακή μείωση του clawback 
αποτελεί πραγματική ανά-
γκη αλλά και μνημονιακή 
υποχρέωση της Ελλάδας.  
Ένα άλλο χαρακτηριστικό 
παράδειγμα μέτρου που 
εφαρμόζεται ανεξέλεγκτα 

τα τελευταία χρόνια με μό-
νο στόχο το επιφανεια-
κό δημοσιονομικό όφε-
λος, είναι οι επανειλημμέ-
νες  ανατιμολογήσεις των 
φαρμάκων, οι οποίες φέρ-
νουν όλο και μεγαλύτερες 
μειώσεις στις τιμές, ιδιαι-
τέρως των οικονομικών 
γενοσήμων που παράγο-
νται στην Ελλάδα. Φέτος, 
για μια ακόμη φορά τα γε-
νόσημα φάρμακα αναμένε-
ται υποστούν τις μεγαλύτε-
ρες μειώσεις, που εκτιμά-
ται ότι θα ξεπεράσουν κατά 
μέσο όρο το 20%, γεγονός 
που πλήττει καίρια την ελ-
ληνική παραγωγή, παρόλο 
που η συγκεκριμένη κατη-
γορία φαρμάκων αντιστοι-
χεί μόλις στο 22% της αγο-
ράς. Συγκεκριμένα, η ανα-
τιμολόγηση του Ιουλίου 
μείωσε τις τιμές των γε-
νοσήμων φαρμάκων κα-
τά 15% και η δεύτερη ανα-
τιμολόγηση του Δεκεμβρί-
ου αναμένεται να φέρει 
νέες μειώσεις που κυμαί-
νονται από 15% έως 40% 
χωρίς την ενεργοποίηση 
του κόφτη των ανώτατων 
μειώσεων σε κάθε ανατι-
μολόγηση. Με βάση τα πα-
ραπάνω η μέση τιμή των 
γενοσήμων αναμένεται 
να διαμορφωθεί στα 7 με 
8 ευρώ, ενώ η μέση τιμή 
των πρωτότυπων σκευα-

ρουν προστιθέμενη αξία 
στη χώρα.
Δυστυχώς, όπως τόνισε 
και ο Πρόεδρος της Πα-
νελλήνιας Ένωσης Φαρ-
μακοβιομηχανίας, κ. Θεό-
δωρος Τρύφων, κατά την 
παρέμβασή του στο Athens 
Health Forum 2016, πα-
ρατηρείται καθυστέρηση 
υλοποίησής των διαρθρω-
τικών μέτρων που έχουν 
συμφωνηθεί και έλλειψη 
προόδου από την πλευρά 
της Επιτροπής Διαπραγ-
μάτευσης.
Αντίθετα, σε μια χρονιά 
που σημειώνεται αύξηση 
των συνταγών κατά 8,4%, 
δεν εφαρμόζονται τα πρω-
τόκολλα συνταγογράφη-
σης και έχει σταματήσει 
ο έλεγχός της. Συγκεκρι-
μένα, μεταξύ Ιανουαρίου 
και Αύγουστου 2015 εκ-
δόθηκαν 44,6 εκατ. συ-
νταγές, δηλαδή 5.581.341 
συνταγές ανά μήνα, ενώ 
το αντίστοιχο διάστημα 
το 2016 εκδόθηκαν 48,4 
εκατ. συνταγές ή αλλιώς 
6.045.544 συνταγές ανά 
μήνα, γεγονός που δείχνει 
μια αδικαιολόγητη αύξη-
ση της συνταγογράφησης 
εντός του 2016.
Λύση στα δομικά προβλή-
ματα της αγοράς μπορούν 
να προσφέρουν φυσικά τα 
γενόσημα φάρμακα ελλη-

νικής παραγωγής, καθώς 
αποτελούν μια προσιτή και 
ταυτόχρονα ποιοτική και 
αξιόπιστη λύση για τους 
ασθενείς και τα Ταμεία.  
Όμως, ενώ η εγχώρια πα-
ραγωγή φαρμάκου είναι 
ικανή να καλύψει περίπου 
το 70% των αναγκών της 
πρωτοβάθμιας περίθαλ-
ψής και σημαντικό μέρος 
της νοσοκομειακής, το πο-
σοστό χρήσης γενοσήμων 
φαρμάκων παραμένει κα-
θηλωμένο στο 22%, παρά 
τις αλλεπάλληλες μειώ-
σεις στις τιμές τους.
Παράλληλα, δεν εφαρμό-
ζεται ούτε ένα μέτρο προς 
την κατεύθυνση της αύξη-
σης της διείσδυσής των 
γενοσήμων φαρμάκων 
στην ελληνική αγορά, πα-
ρόλο που αυτό αποτελεί 
και μνημονιακή υποχρέω-
ση της χώρας. Αυτή πρέπει 
να είναι και πρώτη προτε-
ραιότητα της Πολιτείας στη 
δέσμη των διαρθρωτικών 
μέτρων που θα προωθη-
θούν κατά το επόμενο διά-
στημα: θεσμική ενημέρω-
ση του κοινού για την αξία 
και την ποιότητα των γενο-
σήμων φαρμάκων και ταυ-
τόχρονα παροχή κινήτρων 
σε ιατρούς και φαρμακο-
ποιούς για την ενίσχυση 
της προτίμησής τους στα 
γενόσημα.
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